
 عملکرد دولت سیزدهم در یک سالگی به چه میزان 
به»حکمرانی خوب« که در سال های اخیر در محافل 
آکادمیک مطرح شده نزدیک بوده است؟ دولت به چه میزان 
برنامه های خود را  براساس واقعیت های جامعه  ساماندهی 

کرده است؟
توسط  جامعه ای  هر  پیشرفت  و  توسعه 
ابزاری آن جامعه شکل  و  نخبگان فکری 
می گیرد. نخبگان فکری در هر جامعه صاحبان 
اصلی فکر و اندیشه هستند و نخبگان ابزاری 
قدرت و ثروت را در اختیار دارند. جامعه برای 
توسعه یافتگی باید به صورت مستقیم با نخبگان 
فکری و ابزاری خود در ارتباط باشد و این دو 
گروه نقش تعیین کننده ای در پیشرفت یک 
جامعه ایفا می کنند. تعامل دو گروه نخبگان در 
شرایطی رقم می خورد که یک فضای سازنده و 
رقابتی در جامعه شکل گرفته باشد. رقابت بین 
نخبگان نیز باید در یک فضای آزاد صورت بگیرد 
و نخبگان باید بتوانند دیدگاه های خود را به 
صورت شفاف و صریح با تصمیم گیران جامعه 
در میان بگذارند. رقابت در قالب اندیشه های 
مختلف شکل خواهد گرفت. رقابتی که مورد 
نظر بنده است رقابت در چارچوب قانون است 
و نه بیرون از چارچوب قانون. تا زمانی که 
چنین شرایطی فراهم نباشد و رقابت جدی 
در زمینه های سیاسی، اقتصادی و اجتماعی 
به وجود نیاید شاهد عقب ماندگی در جامعه 
خواهیم بود. مهم ترین عاملی که می تواند به 
فضای آزاداندیشی آسیب وارد کند یکدستی 
فضای سیاسی است. در چنین شرایطی است 

که نخبگان نمی توانند در یک فضای رقابتی نقش خود را ایفا 
کنند. در جامعه ای که به سمت یکدستی حرکت کند به مرور 
زمان عنصررقابت کنار خواهد رفت و رابطه ای سازماندهی شده 

و ارگانیکی بین نخبگان و تصمیم گیران جامعه شکل نمی گیرد. 

آیا دولت در شرایط کنونی ارتباط سازنده ای با نخبگان 
فکری و ابزاری جامعه برقرار کرده است؟

واقعیت این است که این اتفاق تاکنون رخ نداده است. در 
کشورهای توسعه یافته در کنار نخبگان ابزاری که قدرت را در 
اختیار دارند نخبگان فکری وجود دارند که تولید فکر و اندیشه 
می کنند و به نخبگان ابزاری کمک می کنند 
که جامعه را بهتر هدایت کنند. وظیفه نخبگان 
ابزاری نیز استفاده از تولید اندیشه و فکر نخبگان 
فکری است. نکته مهم دیگر اینکه بدون تغییرات 
ساختاری و باز کردن افق سیاسی راهی برای 
استفاده از سرمایه های فکری و ابزاری جامعه 
وجود نخواهد داشت. افق گشایی های سیاسی 
نیز نیازمند توجه به سرمایه های عظیم انسانی 
و فکری جامعه است. در دولت احمدی نژاد ما 
با یکدستی سیاسی مواجه بودیم. در آن مقطع 
زمانی اصولگرایان احمدی نژاد را »پدیده هزاره 
سوم« نام گذاری کرده بودند و دولت های نهم 
و دهم نیز شعار »ما می توانیم« را سرلوحه کار 
خود قرار داده بود. با این وجود این شکل گرفت 
که آثار و پیامدهای آن تا به امروز نیز در فضای 

سیاسی و اجتماعی ما وجود دارد. 
آقای رئیسی در ابتدای شکل گیری 
دولت خود تلاش کرد دیدگاه های نخبگان 
جریان های مختلف سیاسی را لحاظ کند. 

آیا این اتفاق رخ داده است؟
براساس روایت های اسلامی مومن نباید 
اشتباهات گذشته را تکرار کند و از گذشته باید 
درس بگیرد. بر این اساس اتفاقی که در دولت 
احمدی نژاد درباره نخبگان رخ داد در دولت 
آقای رئیسی نباید رخ دهد. دولت باید تلاش کند چشم انداز خود را 
براساس برنامه ریزی و قانون پیش ببرد. نکته دیگری که درباره دولت 
وجود دارد این است که دولت ارتباط خود با بدنه کارشناسی جامعه 
را تقویت کند. هنگامی که دولتی از نخبگان و کارشناسان جامعه 

استفاده شایسته  نکند افراد شعار محور مدیریت بخش های مختلف 
جامعه را به دست می گیرند. آقای رئیسی و همه کاندیداهایی که 
در انتخابات ریاست جمهوری1400 حضور داشتند که اکثرا از یک 
جریان فکری بودند بر این نکته تأکید داشتند که مشکلات فعلی 
جامعه از دولت گذشته است و اگر این افراد به عنوان رئیس جمهور 
انتخاب شوند مشکل مسکن، بیکاری، معیشت مردم و... را حل 
می کنند. این در حالی است که تاکنون این اتفاق رخ نداده بلکه 
برخی از مشکلات اقتصادی و معیشتی بیشتر نیز شده است. تنها 
نکته ای که دولت باید در چهار سال آینده مورد توجه قرار بدهد 

جلوگیری از کاهش سرمایه اجتماعی است. 
دولت چگونه می تواند سرمایه اجتماعی را ارتقا بدهد؟

اگر واقع بینانه به موضوع نگاه کنیم باید عنوان کنم که سرمایه 
اجتماعی دولت در شرایط کنونی در وضعیت خوبی قرار ندارد. 
امروز دو چیز در جامعه و حتی در جهان بدون حد و مرز وجود دارد. 
نخست اینکه با استفاده از تجهیزات جدیدی که بشر کشف کرده 
امکان مشاهده کائنات و عظمت هستی وجود دارد. دوم رفتارهای 
برخی افراد که قابل دیدن است اما قابل درک نیست. امروز ما 
با بحران هایی مواجه هستیم که باید به وجود آن تأسف خورد. 
این در حالی است که مشکلات صندوق های تأمین اجتماعی و 
بازنشستگان، بحران خشکسالی و کم آبی و مشکل تورم در کشور 
وجود دارد. در شرایطی که کشور با مشکلات جدی ای در زمینه های 
اقتصادی و معیشتی مواجه است برخی با برخورد با بد  حجابی یک 
مشکل جدید ایجاد کرده و با رفتارهای تند خود می خواهند حجاب 
را در جامعه تبلیغ و ترویج کنند. برخورد این عده باعث شده حتی 
کسانی که به حجاب به عنوان یک ارزش اسلامی نگاه می کنند و 
به آن التزام عملی دارند نیز منتقد این نوع برخوردها باشند. اما در 
مورد افزایش سرمایه اجتماعی دولت با اقداماتی که در زمینه های 
مختلف صورت می دهد امید را به جامعه باز گرداند تا شاهد یک 
جامعه پویاتر و مقتدرتر در کشور باشیم. این اتفاق زمانی رخ 
می دهد که اندیشمندان و نخبگان جامعه در عرصه تصمیم گیری 
حضوری پویا تر داشته باشند. چنانچه شرایط برای حضور نخبگان 
و اندیشمندان در فضای تصمیم گیری جامعه ایجاد شود می توان 
نسبت به بهبود وضعیت مردم و جامعه و آینده ای بهتر خوشبین بود.
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علی بیگدلی
 تحلیلگر مسائل بین الملل

ویـــــژه
 در نشست اعضای کمیسیون عمران با 

رئیس قوه قضائیه چه گذشت؟ 
برخوردبازمینخوارانحرفهای

 یک عضو کمیسیون عمران مجلس از تاکید 
بر لزوم کیفی سازی ساختمان ها، برخورد با 
مستنکفین اجرای قانون جهش تولید مسکن، 
جلوگیری از ساخت و سازهای غیرمجاز در 
بستر و حریم دریاها و رودخانه ها و تعیین 
تکلیف اراضی قولنامه ای و غیر رسمی در 
جلسه مشترک اعضای کمیسیون عمران 
مجلس با رئیس قوه قضائیه خبر داد. مجتبی 
یوسفی در تشریح جلسه روز گذشته اعضای 
کمیسیون عمران مجلس با رئیس قوه قضائیه، 
بیان کرد: در این جلسه در خصوص موضوعات 
عمرانی صحبت و از نگاه ویژه رئیس قوه قضائیه 
برای بازدارندگی از تخلفات نسبت به نظام فنی 
و مهندسی قدردانی شد. وی با بیان اینکه در 
این جلسه نکاتی از سوی رئیس کمیسیون 
و سایر اعضای کمیسیون مطرح شد، گفت: 
اولین نکته ترک فعل هایی بود که در نظام فنی 
و مهندسی شاهد آن هستیم مانند اتفاق های 
اخیری که در حوزه ساختمان رخ داد. بر لزوم 
توجه به کیفیت در ساخت و سازها و برخورد 
با ترک فعل هایی که گاهی توسط وزارتخانه ها 
یا سازمان ها صورت می گیرد، تاکید شد. این 
عضو کمیسیون عمران مجلس در ادامه با بیان 
اینکه اجرای دقیق قوانین در حوزه نظام فنی 
مهندسی از نکاتی بود که در این نشست بر آن 
تاکید شد، اظهار کرد: همچنین در خصوص 
برخی از قوانین مصوب نیز بحث و تاکید شد 
با توجه به اینکه امروز اولویت اول مردم بحث 
مسکن است دولت و به ویژه نظام بانکی باید 
به تعهدات خود در اجرای قانون جهش تولید 
مسکن عمل کنند. باید با تامین منابع مالی و 
تسهیلات یک میلیون واحد مسکونی به صورت 
سالیانه ساخته شود. رهن، اجاره و خرید و 
فروش مسکن برای مردم شرایط سختی دارد. 
در این نشست تاکید شد که متأسفانه سیستم 
بانکی دارای ترک فعل هایی در این حوزه است. 
نماینده مردم اهواز در مجلس تصریح کرد: 
همچنین در این جلسه بر ضرورت جلوگیری 
از ساخت و سازهای غیرمجاز در حریم و بستر 
رودخانه ها، دریا و بافت های فرسوده و برخورد 
با زمین خواران حرفه ای تاکید شد. رئیس قوه 
قضائیه نیز بر این امر صحه گذاشتند که حتما 
باید پیشگیری شود. لفظ دقیق ایشان این بود 
که بسیاری از این تصرف هایی که در جنگل ها، 
دریا یا سواحل صورت می گیرد، شروعش با 

دستگاه های دولتی است. 
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متروپل، عبدالباقی و باقی ماجرا
دادگاه»متروپل«

هفتهآیندهبرگزارمیشود

رئیس کل دادگستری استان خوزستان از تعیین وقت 
رسیدگی به پرونده حادثه متروپل در هفته آینده خبر داد. 
علی دهقانی درباره آخرین وضعیت پرونده حادثه متروپل 
اظهار کرد: به محض وصول پرونده به دادگستری شهرستان 
مرکز استان جهت رسیدگی به شعبه ویژه کیفری ۲ ارجاع شد. 
رئیس کل دادگستری خوزستان تصریح کرد: وقت رسیدگی 
برای هفته آینده تعیین شده است که پس از دادرسی قانونی 
با رعایت مقررات و تشریفات رسیدگی در اسرع وقت و حداقل 
زمان ممکن رأی مقتضی و متناسب در این زمینه صادر خواهد 
شد. وی در مورد تعداد افراد بازداشت شده در ارتباط با این 
حادثه گفت: در این خصوص در حال حاضر ۲1 نفر بازداشت 
هستند. کیفرخواست متهمان پرونده پنجشنبه ۳0 تیرماه 

صادر شد. 
 ریزش متروپل تا امروز

موضوع ساختمان متروپل آبادان و حاشیه های مرتبط 
با مالک آن هر روز ابعاد تازه تری پیدا می کند. از ریزش 
فاجعه بار این ساختمان تا مرگ حسین عبدالباقی مالک آن، 
از پیگیری های دولتی و قضائی تا قتل برادر مالک متروپل. 
دوم خرداد 1401 ساختمان متروپل آبادان ریزش کرد و 4۳ 
کشته، ۳۷ مصدوم و ۳۸ مفقودی به جا گذاشت. در این حادثه 
گفته شد که حسین عبدالباقی مدیرعامل و رئیس هیات مدیره 
هلدینگ عبدالباقی و مالک ساختمان متروپل آبادان هم در 
میان کشته شدگان بوده است. عصر پنج شنبه ۵ خرداد جلسه 
فوق العاده بررسی گزارش های هیات های اعزامی و پیگیری و 
نظارت بر آخرین اقدامات انجام شده در حادثه ریزش ساختمان 
متروپل آبادان در دفتر ریاست جمهوری و با حضور آیت ا... سید 
ابراهیم رئیسی و مقامات مسئول برگزار شد. در این جلسه 
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور و نمایندگان دستگاه های 
مختلف خدمات رسان در حادثه متروپل حضور داشتند. رئیس 
قوه مجریه پس از اطلاع از آخرین گزارش های آواربرداری، بر 
ضرورت بسیج همه امکانات برای امداد و نجات آسیب دیدگان 
و مفقودان تاکید کرد و گفت: همه باید هوشیاری خود را حفظ 
کنند تا در جریان امدادرسانی، حادثه غیرمترقبه ای برای مردم 
و امدادرسانان اتفاق نیفتد. رئیسی همچنین در این جلسه 
دستوراتی را صادر کرد؛ از جمله دستور شناسایی و پیگیری 
مقصرین و قاصرین این حادثه و برخورد شدید با هر فرد در 
هر رده ای که در این حادثه مرتکب تخلف یا ترک فعل شده 
است. رئیس دولت سیزدهم صبح 1۳ خرداد هم با حضور 
در آبادان از محل حادثه متروپل بازدید و با حضور در منزل 
خانواده های جان باختگان حادثه متروپل، با آن ها دیدار و 
گفت وگو کرد.  رئیسی همچنین تاکید کرد: در بخش حقوقی 
به مطالبات همه افرادی که شاکی و مدعی هستند رسیدگی و 
تلاش می شود هیچ صاحب حقی احساس نکند حقش ضایع 
شده است. بخش سوم در خصوص علت یابی این مساله است. 
هرگونه فساد صورت گرفته در ساخت ساختمان متروپل به 
صورت جدی رسیدگی خواهد شد تا جایی که هیچ کسی 
جرات نکند با روابط ناسالم و سوداگری به اقدامات مشابه 
دست بزند و جان مردم را به خطر بیندازد.  از طرفی محمد 
جعفر منتظری دادستان کل کشور ۵ تیر در حاشیه هفتاد 
و سومین جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به این سوال که چرا اسامی ساختمان های 
ناایمن منتشر نمی شود و مسئولان شهری اعلام کرده اند که 
منتظر نظر دادستانی هستند، گفت: ما محدودیت هایی داریم 
و انتشار این اسامی اقدام درستی نیست، چراکه باید بگوییم 
این تعداد ساختمان در حال ریزش است و باعث التهاب در 
جامعه می شود. به همین دلیل انتشار هر چیزی به مصلحت 
نیست و درست است که شفاف سازی اتفاق خوبی است و 
مسئولان باید بدانند که نباید بی تفاوت باشند و مطالبات 
مردم را پیگیری کنند. منتظری همچنین در مورد سرانجام 
پرونده متروپل عنوان کرد: حادثه متروپل در دو بخش در 
حال بررسی است و آن بخشی که در مورد تخلفات است در 
دادگستری خوزستان در حال پیگیری است و در آستانه اتمام 
است اما در حوزه خسارات مالی و تلفات انسانی بررسی ها در 
حال انجام است. در ۳0 تیر 1401 با توجه به اهمیت موضوع و 
با توجه به گستردگی ابعاد حادثه، این پرونده به صورت دقیق 
در شعبه ویژه بازپرسی دادسرای عمومی و انقلاب اهواز مورد 
ارزیابی و کارشناسی های تخصصی قرار گرفته و بر این اساس 
کیفرخواست پرونده حادثه متروپل آبادان صادر شد. در این 
پرونده ۲1 نفر مقصر حادثه شناخته شده اند که علیه ۲0 نفر 
افراد موثر کیفرخواست صادر شد. در بخشی از کیفرخواست 
صادر شده با توجه به فوت مالک ساختمان و بر طبق تبصره 1 
ماده ۸۵ قانون آئین دادرسی کیفری درخواست پرداخت دیه 
به نسبت تقصیر از دادگاه درخواست شد. تمامی متهمان این 
پرونده در حال حاضر با قرار تامین مناسب در بازداشت به سر 
می برند. با وجود این اتفاقات اما ظهر اول مرداد مجید عبدالباقی 
برادر مالک و سازنده ساختمان متروپل آبادان که می توانست در 
جریان رسیدگی به این پرونده به بسیاری از ابهامات پاسخ دهد، 
به ضرب گلوله به قتل رسید. این تیراندازی توسط سرنشینان 
یکدستگاه خودروی ساینا سفید با سلاح کلاش و کلت کمری 
به وقوع پیوست. البته در کمتر از ۲4 ساعت عاملان این قتل 
توسط پلیس دستگیر شدند و به گفته سردار مهدی حاجیان 
سخنگوی فراجا، بر اساس بررسی های اولیه، انگیزه این افراد از 

ارتکاب به قتل، اختلافات شخصی بوده است. 
 قتل برادر مالک متروپل

قتل مجید عبدالباقی باز هم موضوع متروپل را بر سر زبان ها 
انداخته است. این اتفاقات و ابهامات و شفاف نبودن ابعاد ماجرا 
باعث می شود که چنین پرونده هایی همچنان در افکار عمومی 
باز بمانند، موضوعی که می تواند باعث ایجاد شایعات جدید و 

بی اعتمادی در بین مردم شود.

گـــزارش

باید به دولت 
توصیه کرد که به 
جای اینکه بحران 
صندوق های 
تأمین اجتماعی و 
یا بیکاری و مسکن 
را حل کند تنها یک 
اقدام موثر انجام 
بدهد. تنها نکته ای 
که دولت باید در 
چهار سال آینده 
مورد توجه قرار 
بدهد جلوگیری 
از کاهش سرمایه 
اجتماعی است 
که امیدواریم این 
اتفاق در آینده رخ 
بدهد

شرایطمنطقهپساز
سفرهایدیپلماتیک

ایران به جهت اینکه انتظاراتی از طرفین 
برجام برای احیای این توافق دارد به دنبال اخذ 
تضمین ها و شروطی است که مطرح کرده و اگر 
طرفین دیگر به ویژه آمریکا به درخواست های 
ایران عمل کنند قطعا می توان امیدوار بود که 
برجام احیا گردد. نکته حقوقی که در اینجا 
وجود دارد این است که هیچ یک از دو طرف 
اعلام نمی کنند که برجام با شکست مواجه 
شده و ما از برجام خارج شده ایم. این یک مساله 
حقوقی دارد و همه طرفین تلاش می کنند که 
این کار را انجام ندهند. ولی مذاکرات آقای 
مکرون با آقای رئیسی نیز به طور کامل در 
خصوص برجام و تحولات پیرامون آن نبود. 
بلکه مقداری از آن مربوط به زندانیان فرانسوی 
در ایران بوده و اکنون اروپایی ها خیلی نیازمند 
انرژی هستند و با توجه به اینکه اکنون رهبری 
اتحادیه اروپا دست فرانسوی هاست تلاش 
می کنند که ایران را به موافقت با احیای 
برجام راضی کنند تا پشتوانه نفت ایران را 
برای اتحادیه اروپا داشته باشند، چراکه نفت 
ونزوئلا به دلیل دوری مسافت و هزینه هایی که 
تحمیل می شود به نفع اروپا نیست و عربستان 
هم که گفته تمام افزایش در بشکه های نفت 
بیش از ۵00 هزار بشکه نیست و به جایی 
نخواهد رسید. بنابراین تمام مشکل اروپایی ها 
و صحبتی که آقای مکرون با آقای رئیسی کرده 
این است که ایران برجام را بپذیرد و نفت ایران 
به اروپا مخصوصا اروپای جنوبی یعنی فرانسه، 
ایتالیا، اسپانیا و... سرازیر شود. ایران نیز چون 
از این وضعیت باخبر است با سیاست خود در 
این ارتباط پیش می رود. در این راستا ایران 
۲ دلیل دارد که می تواند از آنها به عنوان برگ 
برنده استفاده کند. یکی به دلیل نیاز جهان به 
نفت ایران و دیگر اینکه ایران چون توانسته 
میزان غنی سازی را افزایش دهد در پله بالاتری 
نشسته و می خواهد امتیاز بیشتری از برجام 
بگیرد. اروپایی ها و آمریکایی ها نیز معتقدند که 
فقط زیرمجموعه قرارداد برجام برای ما اهمیت 
دارد و سایر خواسته های ایران را نمی پذیریم 
همین مساله باعث شده تا اختلافات و موانع بر 
سر احیای برجام همچنان وجود داشته باشد.  
اگر برجام احیا شود ایران تا حد زیادی می تواند 
اقتصاد خود را با برداشته شدن تحریم ها احیا 
کند و اگر هم مشکلی وجود داشته باشد بر سر 
سوئیفت و FATF است. لذا اگر ایران بپذیرد 
که مسائل مروبط به FATF حل و فصل شود 
با احیای توافق برجام می توان به گشایش های 

اقتصادی در کشور امیدوار بود.

یک تحلیل گر ارشد روابط بین الملل گفت: ظاهرا قصد آمریکا از 
این پس این است که مدعی اتحاد ایران با روسیه در جنگ اوکراین 
شده و تبلیغات خود را بر این محور قرار دهد. ایران تاکنون کوشیده 
است که با توجه به حمله روسیه به اوکراین و تشخیص این حمله 
به عنوان تجاوز در مجمع عمومی سازمان ملل با رأی مثبت 141 
عضو این سازمان، موضع بی طرفی را حفظ کند و رأی ممتنع ایران 
در رأی گیری مذکور گویای این امر بود.  کوروش احمدی در پاسخ 
به این سوال که چشم انداز آینده برجام را چگونه تصویر می کنید 
و سناریوهای پیش رو چیست، گفت: واقعیت این است که نیل به 
توافق بسیار دشوار شده است؛ به نظر می رسد که برجام موجود از 
نظر مسئولان تامین کننده منافع کشور نیست. تاکید کلی بر »انتفاع 
اقتصادی کامل از برجام« رمزی است که گویای نظرات موجود در 
میان مسئولان است. وی ادامه داد:  البته بخش مهم تحریم ها 
مانند تحریم بانک مرکزی و تحریم نفت و دیگر تحریم های بخشی 

نیز مربوط به برنامه هسته ای بود، اما شبکه ای از دیگر 
تحریم های اولیه و ثانویه، از جمله تحریم ها علیه سپاه 
که باقی ماند، موجب تردید اکثر شرکت ها و بانک های 
بزرگ بین المللی برای کار با ایران  شد. این تردید 
با توجه به خروج ترامپ از برجام در عمل و ادامه 
تنش سیاسی بین ایران و آمریکا افزایش یافت. 
تصور مقامات ظاهرا این است که حالا که تضمینی 

برای انتفاع کامل اقتصادی وجود 
ندارد و دولت بعدی آمریکا هم 
ممکن است از برجام خارج شود، 
بازگشت به برجام ممکن است 
مفید نباشد. وی افزود: مشکل 
این است که عدم انتفاع کامل 
به این معنی امر جدیدی نیست 

و از همان سال ۹4 مشخص بود 

که به رغم برجام برخی تحریم ها باقی خواهد ماند و روشن بود 
که تحریم های باقی مانده می توانند موجب تردید برخی فعالان 
اقتصادی خارجی برای کار با ایران باشد. اگر نظر این است که تا 
ژانویه ۲0۲۵ و دولت بعدی آمریکا منتظر بمانیم، قطعا اشتباه است. 
دولت بعدی اگر جمهوری خواه باشد، قطعا حاضر به دادن امتیازی 
بیشتر از دموکرات ها نخواهد بود. ضمن اینکه بعید است دولت 
بعدی حاضر شود بدون مذاکره، دیگر تحریم های اولیه و ثانویه 
که در برجام رفع نشده اند، را رفع کند. به علاوه، با توجه به بندهای 
غروب برجام، اساسا در ۲0۲۵ بازگشت به برجام دیگر موضوعیت 
نخواهد داشت. این تحلیل گر سیاست خارجی در پاسخ به این سوال 
که سفر آقای پوتین به ایران برای شرکت در نشست روند آستانه 
واکنش های تندی را در ایالات متحده به همراه داشت و تلویحا اعلام 
شد که ایران باید بین رابطه با روسیه یا برجام یکی را انتخاب کند؛ 
آیا این در فرآیند اجماع سازی علیه ایران است، بیان کرد:  نتیجه ای 
که از همین نکات می توان گرفت این است که ظاهرا قصد 
آمریکا از این پس این است که مدعی اتحاد ایران با 
روسیه در جنگ اوکراین شده و تبلیغات خود را بر 
این محور قرار دهد. ایران تاکنون کوشیده است که 
با توجه به حمله روسیه به اوکراین و تشخیص این 
حمله به عنوان تجاوز در مجمع عمومی سازمان 
ملل با رأی مثبت 141 عضو این سازمان، موضع 
بی طرفی را حفظ کند و رأی ممتنع ایران 
در رای گیری مذکور گویای این امر بود. 
وی تصریح کرد: سفر اخیر پوتین به 
تهران و اظهارات مقامات دو کشور 
در جریان این سفر و نیز ادعای 
فروش پهپاد ایرانی به روسی به 
رغم تکذیب ایران به موج جدیدی 
از کمپین مورد اشاره افزوده است. 

البته بلاتکلیف ماندن برجام و احتمال ادامه این بلاتکلیفی در 
نحوه برخورد جدید واشنگتن هم موثر است. با این حال تلاش 
برای اجماع سازی علیه ایران از مدت ها قبل شروع شده و تحولات 
مرتبط با اوکراین تنها به آن دامن زده است. رأی در شورای حکام 
آژانس و همسویی سه کشور اروپایی با آمریکا و تلاش های بی ثمر 
دایره سیاست خارجی اتحادیه اروپا هم در این رابطه قابل توجه 
است. اینکه شرایط جنگی در اوکراین چگونه خواهد بود و بن بست 
و رکود در جبهه ها ادامه خواهد یافت و اینکه غرب تا چه میزان و 
تا چه زمانی مصمم به حمایت از اوکراین و به شکست کشاندن 
حمله روسیه خواهد بود، در این قضیه نقش خواهد داشت. احمدی 
همچنین در پاسخ به این سوال که نشست فصلی شورای حکام در 
ماه سپتامبر پیش روی ما قرار دارد و اگر در این نشست نیز شاهد 
صدور قطعنامه علیه ایران باشیم این نگرانی وجود دارد که غرب 
فضا را به سمت بازگشت پرونده ایران به شورای امنیت بکشاند نظر 
شما چیست؟ گفت: احتمالی که شما مطرح کردید وجود دارد اما 
این احتمال هم وجود دارد که همه چیز همچنان تحت تاثیر جنگ 
اوکراین قرار داشته باشد. اولویت آمریکا اکنون اوکراین و به شکست 
کشاندن حمله روسیه است. در چنین شرایطی ممکن است آمریکا 
تصمیم بگیرد که بگذارد مساله برجام در حال سکون و بلاتکلیفی 
فعلی باقی بماند و از اقدامی که موجب افزایش تنش شود، اجتناب 
کند. وی خاطرنشان کرد: به عبارت دیگر، در صورت ادامه بن بست 
کنونی، آمریکا دو انتخاب خواهد داشت؛ یکی ادامه سکون و ادامه 
بلاتکلیفی کنونی و دیگری تلاش برای ارجاع مساله به شورای 
امنیت در نشست سپتامبر شورای حکام آژانس. اینکه نهایتا آمریکا 
چه راهی را برخواهد گزید بستگی به چند عامل خواهد داشت یکی 
تحولات جنگ اوکراین و سیر آن و نحوی برخورد ایران با این جنگ، 
دیگری تحولات مساله برجام در این فاصله و سوم نحوه تعامل با 
متحدان و نحوه واکنش اعضای شورای حکام و چهارم جو بین المللی 

و نحوه پیشرفت بازی مقصر یابی.

کوروش احمدی مطرح کرد: 

دو انتخاب واشنگتن؛ استمرار بلاتکلیفی  یا امیدواری به نشست شورای حکام

»آرمان ملی«-  احسان انصاری: »در شرایطی که کشور با مشکلات جدی ای در زمینه های اقتصادی و معیشتی مواجه است برخی با رفتارهای تند تلاش می کنند حجاب را 
در جامعه تبلیغ و ترویج کنند. برخورد این عده باعث شده حتی کسانی که به حجاب به عنوان یک ارزش اسلامی نگاه می کنند و به آن التزام عملی دارند نیز منتقد این نوع 
برخوردها باشند. آقای رئیسی در رقابت های انتخابات ریاست جمهوری قول دادند که برای مبارزه با فساد و مسئولان گشت ارشاد راه اندازی می کنند.« جملات ذکر شده 
سخنان دکتر غلامرضا انصاری، فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو سابق شورای شهر تهران در گفت وگو با »آرمان ملی« است. انصاری در این گفت وگو بر ضرورت استفاده دولت 

از نخبگان تأکید کرد. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 غلامرضا انصاری در گفت وگو با »آرمان ملی«: غلامرضا انصاری در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 مهمترین کار دولت 
 جلوگیری از کاهش 

سرمایه اجتماعی است
       دولت ها نباید خود را از نخبگان 

 جامعه بی نیاز بدانند     
     نخبگان در شرایط رقابتی 

 فضای سیاسی می توانند 
به تصمیم گیران کمک کنند

      جامعه نیاز به باز کردن 
 افق های سیاسی 

برای حضور نخبگان دارد 


